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ברוכים הבאים לארץ החלומות

ארץ הדמיונות

פעם כשהיו בעיות בארץ היו ישראלים שהשתעשעו 
בחלומות לטוס לחול או לרדת מהארץ. הם חשבו 
יש  שם  אין פיגועים,  בעולם הגדול,  ששם,  לעצמם 

בשפע,  ופרנסה  עבודה 
כולנו  בחינם.  הכול  ושם 
אוהבים לחלום על ארץ 
דמיונית שיש בה רק רווחה 
בלי צרות ובלי בעיות, בלי 
מחלות ובלי מגפות. אבל 
כולנו יודעים שלכל מקום 
והבעיות  הצרות  את  יש 

שלו.

היום המציאות שונה. היום 
אין לאן לברוח מהקורונה 
ששוטף  השיגעון  ומכל 
את העולם. קשה אפילו 
את  לדמיין  או  לחלום 
לברוח  המושלם  המקום 
אליו. המציאות השתנתה, 
אבל האדם לא השתנה. 
הרצון של האדם לברוח 
אל מחוזות הדמיון בחיפוש 
מהמציאות  מפלט  אחר 
הקשה – נשאר כשהיה. לכן 

אנו רואים נהירה של רבבות אנשים למדינה מוסלמית 
מדברית בתקוות שווא למציאת שלווה וקורת רוח.

אז היום ברצוני להפנות את כל מבקשי השלווה 
והחופש אל המקום האמתי שעונה על מבוקשם. אל 
המקום האמתי שבו אין שום צרות ובעיות, אל המקום 
שבו יש רק שקט ביטחון ושלוות אמת. וגם אם לא 

כולכם יודעים איך להגיע לאותו המקום, אני מוכן גם 
להראות לכם את הדרך.

וֵולְקַם טוּ גּוֹשֶׁן לַנְד

קסום  ארץ  חבל  גושן".  "ארץ  נקרא  הזה  המקום 
בארץ מצריים העתיקה. זה 
היה מקום מגורם של בני 
ישראל. וכמו שאצלנו פרצה 
מגפה משום מקום והביאה 
עלינו שנת בלהות - כך גם 
אז במצריים, גם בסיוטים 
שלהם  הם לא העלו על 
מחכה  שנה  איזו  דעתם 
להם. שנה של עֶשֶׂר מכות 
מצריים,  כל  את  שזעזעו 
את  להם  שהרסו  מכות 
הבריאות  ואת  הכלכלה 
ואת כל הביטחון האישי. 

שנה מטורפת.

המקום  הייתה  מצרים 
בו  להיות  ן  נכו הלא 
באותה שנה. אבל למרבה 
כאלה  ו  הי ההפתעה, 
גרועה  שנה  שאותה 
ומסויטת עשתה להם רק 
טוב. לא זו בלבד שהכול 
"עבר לידם" כאילו זה לא נוגע אליהם בכלל, אלא זה 
גם שיפר להם את כל התחומים בחייהם. היו אלה 

היהודים בארץ גושן...

התורה מספרת לנו בכמה מקומות על ההבדלה 
הברורה והחדה בין המצרים לבין היהודים: "והפליתי 

ביום ההוא את ארץ גושן אשר עמי עומד עליה לבלתי 
היות שם ערוב, למען תדע כי אני ה' בקרב הארץ . ושמתי 
פדות בין עמי ובין עמך למחר יהיה האות הזה." וגם 
בהמשך כתוב: "רק בארץ גושן אשר שם בני ישראל 
לא היה ברד". חכמים מרחיבים מאות בתיאור ההבדלה 
הברורה שהייתה גם בכל שאר המכות, הדוגמה הבולטת 
ביותר היא במכת דם שאפילו אם מצרי ויהודי שתו מכוס 

אחת – זה שתה מים וזה דם.

רבותי, ההיסטוריה חוזרת

אז תשאלו: איך ההיסטוריה הזאת עוזרת לי כאן 
ועכשיו? איך טסים לארץ גושן כאשר אין טיסות, ויש 
חובת בידוד בכל מקום? בשביל מה אתה מספר לנו 

את כל זה?

והתשובה היא שהתורה היא נצחית, היא לא היסטוריה; 
וארץ גושן זה לא רק מקום פיזי, אלא זה מקום רוחני 
שלא צריך לטוס אליו. בכל מקום שבו אתה נמצא 
אתה יכול להחליט אם אתה במצריים או בארץ גושן. 

זה תלוי רק בך.

מצרים זה כל העולם הזה שהוא מקום צר לנשמה 
שלנו, שאוהבת חופש ואוהבת לעסוק בתכליתה. אם היא 
נכנעת לעולם הזה ומתחברת אליו - היא משתעבדת 
למצרים. כי במצרים גם המצרים עצמם היו עבדים, 
כפי שקראנו בפרשת ויגש שלמעשה היו כולם עבדים 
לפרעה. אך כשיהודי משתעבד לעולם הזה הוא נהיה 

עבד לעבדים שזו הדיוטה התחתונה ביותר.

אבל כמו שכתוב באותה פרשה, יוסף הצדיק לא 
רצה שיהיה קשר בין בני יעקב לבין התרבות במצרים, 
ולכן בודד את בני  ישראל ושם אותם בארץ גושן, ושם 
יהודה יצר עבורם בתי מדרשות שבהם יתחברו עם 
זהותם ותרבותם המקורית והנצחית - ובכך למעשה הוא 
לא רק שמר על עם ישראל מההשפעה של התרבות 
המצרית, אלא שמר עליהם מכל אותה עבדות ושעבוד 

לעולם הזה.
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המקום הזה נקרא "ארץ 
גושן". חבל ארץ קסום 

בארץ מצריים העתיקה. זה 
היה מקום מגורם של בני 

ישראל. וכמו שאצלנו פרצה 
מגפה משום מקום והביאה 
עלינו שנת בלהות - כך גם 
אז במצריים, גם בסיוטים 
שלהם  הם לא העלו על 

דעתם איזו שנה מחכה להם.



סמכות הורית ומשמעת פרק יג'

"רפאל, אצלנו בבית לא עולים עם נעליים על הספה, 
תרד מייד"...  זהו! הפעם אין המשך, כי רפאל אינו 
מתווכח, הוא פשוט שומע את דרישת אימו ויורד.  מה 
נראה לכם, אמא של רפאל קוסמת?! אולי יש לה איזשהו 

"שלט רחוק" שמפעיל וממשמע את רפאל?!  לא, 
לגמרי לא. אמא של רפאל פשוט  למדה את 

אחד ממשפטי הקסם בחינוך: "אצלנו 
בבית".  אמא של רפאל גם מחנכת 
בצורה עקבית ובכל פעם שאחד 
הילדים חורג מהכללים, היא נמצאת 

מתבלבלת  לא  היא  רגועה!   שם, 
פתרון  לה  יש  עשתונות,  מאבדת  או 

זמין ונקודתי. וכמובן היא גם אמא תומכת, 
עדינה אך סמכותית ומפרגנת בנדיבות. האמא 

המושלמת? כנראה שבהחלט כן! 

הורים מובילים

הורים יקרים, אנו נמצאים בפרק יג' בסדרה הנוכחית.
למדנו בחסדי ה' לפעול, כהורים ה"מובילים" את הערכים 
והחוקים בבית, ולא כהורים מתגוננים, שפועלים לאחר 
מעשה. הזכרנו כבר פעם משפט חכם: "טוב סנטימטר 
של מניעה מקילומטר של טיפול". הכוונה היא: שכהורים 
משמעותיים בחיי המשפחה שלנו עלינו להטוות דרך, 
עלינו ליצור מפגשי חינוך על הילדים, עלינו להכיר את 
הילדים שלנו, לזהות את מצבי ההתנהגות הבעייתיים, 
ולנסות ככל הניתן למנוע את הבעיות עוד לפני שהן 
קורות. נקדים את הבעיה, ניתן לה הכוונה, ננמיך את 
עוצמתה, ונבצע זאת בדרכים חינוכיות עדינות. ההורים 
היקרים שנרשמו לסדנאות שפירסמתי, יתחילו בע"ה 
להשתתף בתוכנית מסודרת להובלת משפחתם ובע"ה 
יראו תוצאות חיוביות. כרגע, ב"ה הסדנאות מלאות. 
ולכשנפתח שוב בע"ה אפרסם. ניתן בע"ה לקבוע עדיין 

מפגשים פרטניים.

חינוך בשני כללים 

עלינו לדעת, שכל תורת החינוך בנושא המשמעת, 
מסתכמת בסה"כ בשני כללים:

1.להציב גבולות ברורים ולהיות עקבי איתם. 

פירגון  ע"י  הילדים  עם  חיובית  תקשורת  2.ליצור 

וחיזוקים. הזכרנו כבר, שישנה משמעת כללית-שבה 
אנו מצפים מהילד לבצע את רצוננו, ויש משמעת של 
חוקים-שבה אנו מצפים, שהילד יעמוד במסגרת החוקים 
שהצבנו לו.  כאשר הילד אינו ממושמע בכלליות, אנו 
נגיב בצורה שונה מאשר נגיב על אי עמידה במערכת 
הכללים והחוקים של הבית, לכל מצב אנו נגיב באופן 
שונה.  ולמה חשוב לעבוד עם הילד מתוך מערכת 
גבולות וחוקים? כי התמודדות עם בעיית 
משמעת היא לא רק ביקורת, צעקות או 
"חלוקת עונשים",  התמודדות אמיתית 
עם בעיית משמעת, היא בעיקר: לגרום 
עלינו  מקובלת  "שלא  להבין  לילד 
התנהגותו" ואת זה אנחנו רוצים להעביר 
רק בדרך מילולית, מתוך כבוד והערכה לילד 
ולא ח"ו מתוך פגיעה, שנאה, נקמה ורודנות. 
אם נבדוק את התגובות שלנו, נשים לב כי כאשר 
אנחנו "מחנכים" ומגיבים לבעיית משמעת שלא מתוך 
מערכת חוקים, אנו בד"כ מגיבים "לא בעדינות" ולמה? 

הדוגמאות הבאות יבהירו לנו את הנקודה.

אמא של דני ואמא של מוטי

אמא של דני, לא אוהבת חוקים. היא טיפוס "פתוח 
ומאפשר" היא לא "מלחיצה", היא גם מאמינה שהחינוך 
צריך לבא לבד מהילד, כאילו שיש לו איזה מנגנון פנימי 
שצריך להתפתח.  בקיצור, ערב אחד, בשעה שמונה 
וחצי היא שמה לב שכבר מאוד מאוחר ודני שלה עדיין 
לא עלה הביתה ממגרש המשחקים. לא חולפות להן 
2 דקות וכבר קולה נשמע למרחקים: "דני... תעלה...
מאוחר..." מתי לדעתכם דני יעלה?! הסטטיסטיקה 
אומרת: בין 20 קריאות ואזהרות לחצי שעה. לעומתה: 
אמא של מוטי, מאוד אוהבת חוקים, היא טיפוס מסודר 
ומחושב. בשעה שמונה וחצי בערב גם היא שמה לב 
שכבר מאוד מאוחר ומוטי עדיין לא עלה הביתה ממגרש 
המשחקים, היא אינה מבינה מה קרה, הרי החוק בבית 
אומר: שכל הילדים חייבים לחזור עד השעה שמונה 
ומוטי מאחר כבר בחצי שעה?! לא חולפות להן 2 דקות 
וגם קולה נשמע למרחקים, מוטי...  מתי לדעתכם מוטי 
יעלה?! הסטטיסטיקה אומרת: שאם לא קרה לו משהו, 
כנראה ששכח וייקח לו 2 דקות להתייצב. מי לדעתכם 
תצליח לחנך יותר בקלות? ואיזה ילד יהיה בעתיד 

יותר מחונך???

הבדלים בחינוך

ההבדל בין שיטת החינוך שמוטי מקבל לבין שיטת 
החינוך שדני מקבל, היא בגישה של האמהות לכל 
הנושא של "גבולות ומשמעת".  אמא של דני, לא מאמינה 
בגבולות ועקביות ולכן היא צריכה כל הזמן "להתמודד" 
עם בעיות המשמעת של דני.  לעומתה אמא של מוטי, 
מאמינה בגבולות וחוקים, שעליהם היא עבדה קשה 
לפני כמה שנים ומאז היא רק משמרת ומחזקת את 

הברור מאיליו. 

פתרון לטווח ארוך

הורים יקרים, עלינו לדעת שכדי לחנך ילד להיות 
ממושמע ישנם שני פתרונות.  פתרון לטווח קצר ופתרון 
לטווח ארוך.  הפתרון לטווח קצר אומר: בבית שלנו 
אין חוקים מוגדרים ואנו מתמודדים עם כל בעיה בפני 
עצמה. זה אולי יותר נחמד, אבל זה לא יגמר לעולם, 
כי זה פתרון זמני ואין יותר קבוע מזמני. לעומת זאת, 
הפתרון לטווח ארוך אומר: אנחנו עובדים עם הילדים 
על מערכת חוקים מסודרת, ונותנים לכל חוק תשומת 
לב מרבית, אנחנו משקיעים את האנרגיה ב"לחנך שלא 
תהיה בעיה" ולא ב"לטפל לאחר שיש בעיה".  אמנם, 
כשקובעים מסגרת בבית צריך לעבוד קצת קשה אבל אל 
דאגה זה רק בהתחלה, שהרי לאחר פרק זמן כשהילדים 
כבר מתרגלים למסגרת, זה נהפך להם לטבע שני, 
ועכשיו העבודה היא רק לשמור על "קיום המסגרת" 

כמו תרמוס השומר על החום לאחר הרתיחה.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

מורה בתקופת הקורונה: "דן, איזה עץ אתה 
הכי אוהב?" דן: "אקליפטוס". מורה: "יפה, ואיך 
מאייתים אקליפטוס?" דן: "אה... בעצם אני הכי 

אוהב דקל"...

העלון מוקדש
לזיווג הגון, שמירה
ברוחניות וגשמיות

רוני בן גאולה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

ארון של תודה

בחסדי השם בשנה האחרונה הורי הרחיבו 
לנו את הבית.  ממש נעים להיות בבית גדול 
ומרווח יותר. הבניה הסתיימה, התחלנו לסדר 

את הבית, ואז גילינו כי חסרים לנו כמה 
ארונות. ארונות אחסון ובגדים.

חיפשנו  בכמה חנויות ארונות 
שיתאימו לצרכים, דרישות 
חרס  העלנו  אך  שלנו 

בידינו...

נוקפים,  הימים  בינתיים 
בגדים וחפצים מונחים בארגזים 

בצורה ממש לא נוחה. זה ממש לא 
נעים כשצריך לחפש בגד או נעל בצורה 

כזאת התחלנו להרגיש עד כמה הארונות ממש 
חסרים לנו...

כשראינו שזה לא זורם ואנו לא מוצאים את 
מבוקשינו, התחלנו לומר תודה, תודה להשם 
על הבית שהורחב, על השיפוץ והרחבה, ועל 
הניסים הגלויים שראינו בשמן השיפוץ, שזה 

ממש סיפור בפני עצמו. ותודה על כך שחסרים 
לנו ארונות ואנו חיים על ארגזים , שזה לא 

כ"כ נח...

ושוב תודה להשם שלא מצאנו ארונות 
לפני הצרכים והדרישות שלנו, תודה 

תודה תודה...

אחרי  לחפש,  המשכנו 
התודות זה היה הרבה קל, כי 
נפתח לנו ממש שערי סיעתא 
דישמיא ובחסדי השם מצאנו 
ארונות טובים שענו על כל הדרישות 
והצרכים, התאימו בגודל ובצבע, ממש 
הרגשנו יד השגחה פלאית שסייעה בעדינו...

לאחר שהתקנו את הארונות בבית וסידרנו 
אותם, הרגשנו שהארונות האלו מלאים לא 
רק בבגדים וחפצים, אלא ארונות מלאי תודה 

והודאה.

 אמרנו תודה וקיבלנו ארונות...

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איזה סבא ונכד חיו מספר זהה 
של שנים?

קוראים יקרים, החל מהשבוע פתרונות יפורסמו אחת 
לשלשה שבועות,

פתרונות יש לשלוח עד יום חמישי שלאחר אותה פרשה 
בעלון, תודה רבה.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכים של פרשת ויחי יפורסמו שבוע הבא כנ"ל

מדור ילדים
שעשועון מגוון



מי בכלל תורם בקורונה?

המתנתי על הקו, וקיוויתי שהיא תענה לי, כך מספרת 
ש.ח. טלפנית במשרד חוט של חסד.

היא ביטלה את ההוראת קבע שלה וכל כך כאב 
לי,  דווקא בזמן הזה- הדבר האחרון שצריך לעשות 

זה להפסיק להחזיק תורת תשב"ר!

כמעט  מענה,  שאין  משראיתי 
וניתקתי, כשלפתע שמעתי אות של 

חיים מהצד השני.

"שלום אמרתי" מה"שלום" הרפוי 
שלה הבנתי, המצב שלה כנראה לא 

כל כך משמח, נקרא לזה ככה.

מדברת ש. מחוט של חסד, אני יכולה 
להציע לך להחזיר את ההוראת קבע 

המחזיקה בילדי תשב"ר?

לפתע היא הרימה את קולה ואמרה- 
"מי תורם בכלל בקורונה????"

"תראו מה הולך בחוץ, אנשים מובטלים, אין פרנסה, 
ואני אחת מהם, פיתרו אותי מהעבודה לתמיד, ללא 
חל"ת וכעת אני נותרתי חסרת כל, אני מקווה לא 

להגיע לפת לחם"

באותו רגע ידעתי- הצדקה היא בדיוק התרופה 

שלה! אין דרך אחרת!

אז אמרתי לה- את יודעת, כתוב "מה יעשה אדם 
ומזונותיו מועטים? יעשה מהם צדקה"

תתני משהו לבורא עולם, ובורא עולם יודע לפצות 
בכפל כפליים.

הגברת מאחורי הקו אכן הסכימה 
מפני  אולי  התרומה,  את  להמשיך 
נכנסים  הלב  מן  היוצאים  שדברים 

אל הלב.

והדבר המפתיע קרה אחרי שבועיים,

אני יושבת במשרד ופתאום הטלפון 
בעמדה שלי מצלצל, עניתי, הקול היה 

מוכר.

אני  קרה  מה  שהבנתי  לפני  עוד 
שומעת- "זה קרה, חזרתי לעבודה 

ועוד הגדילו לי את השעות ואת הבסיס השעתי"

תוך כדי ההתרגשות שלה אני מתחילה לעכל מי 
זו בכלל ומה שקרה כאן.

שמחתי להיות השליחה של ה' לעזור לה בפרנסה, 
בפרט בתקופה הלא וודאית הזו...

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



אם ה' אוהב אותי למה יש לי ייסורים? מה עושים עם מעוכבי שידוך?

שאלה: מה ניתן לעשות בנוגע למכה הנוראה 
של עיכוב הזיווגים שבדורנו?

תשובה: זו השגחה פרטית שאתה שואל כי בדיוק 
מישהו בא ואמר לי: "כבוד הרב זוכר שאמרתם לפלוני 
שילמד 'בגן השלום' וכשיסיים הוא ימצא את הזיווג שלו? 

הוא סיים ומצא את הזיווג שלו, ב"ה". 

כמובן שאני שומע בכל פעם סיפורים כאלו, בחורים 
שמעידים בפני שברגע שהם סיימו ללמוד את כל הספר 
'בגן השלום', בהבנה, מיד הם מצאו את הזיווג שלהם 
בהשגחה פרטית מיוחדת. לכן לגברים ולבחורים יש לי 

עצה קלה מאוד למצוא את הזיווג ומהר.

לקחת את הספר 'בגן השלום' וללמוד אותו בעיון, לסמן 
נקודות ולהתפלל עליהן, בעזרת ה', אתה מסיים את 
הספר ומייסם את הדברים ובס"ד מוצא את הזיווג שלך.

ולבחורות אני מייעץ, תלמדו את הספר 'בגן האמונה' 
ותעשו את החוק של התודה.

והחוק של התודה אומר, שאם תגיעי לנקודת האמונה, 
באופן שתוכלי להגיד לקב"ה: "מה שאתה רוצה הקב"ה 
גם אני רוצה. עד עכשיו לא היה לי זיווג, זה מה שרצית 
עד עכשיו? אני גם רוצה! אין לי שום טענות על מה שהיה 
עד עכשיו ואני מקבלת הכל באמונה! ואם אתה רוצה 
שיתעכב לי עוד קצת? גם אני רוצה מה שאתה רוצה!".

וכשתגיעי לנקודת הביטול הזו, לרצות את רצון ה', 
עד שתגידי תודה לה' יתברך מכל הלב על זה שהוא 
עיכב לך את הזיווג עד היום וגם אם הוא ימשיך לעכב 
לך אותו את רוצה מה שה' רוצה, כי את יודעת שה' 
אוהב אותך באמת, ומה שהוא עושה איתך הכל בטוח 

לטובתך, ולכן את אומרת לו תודה מכל הלב.

כל מי שתגיע לאמונה הזו מיד תהיה לה בעזרת 
ה' ישועה.

כדאי שתזמינו לכם איזה מאה חוברות של 'חוק התודה', 
ותפיצו אותם, כמה שיותר.

לשים את זה בבתי כנסיות, ובכל מקום שאתם הולכים, 
בחדרי המתנה, בבתי חולים, בכל המחלקות! כי החוק 
של התודה עובד, ופועל ישועות בכל תחומי החיים. 
ובזכות זה שתקחו על עצמכם להפיץ תראו ישועות 

גדולות ומהר.

אישה שואלת: עוברים עליי לא מעט ייסורים, 
ברצוני לשאול – אם ה' יתברך אוהב אותי, 
אם כן מדוע אהבתו אליי צריכה להתבטא 

בייסורים?

תשובה: אפתח בשאלה – אבא שאוהב מאוד את 
הילדה שלו. אבל יום אחד הוא שם לב, שהיא הולכת 
בדרך עקומה, דרך שמובילה אותה ממש לאבדון, והוא 
מנסה לרמוז לה, והיא לא שמה לב ולא מתעוררת. 
אז הוא אוהב אותה, אהבת עולם, אבל מה הוא אמור 
היום  כל  לה  ולתת  אותה  לפנק  להמשיך  לעשות? 
שוקולדים, גלידות וממתקים, והיא תמשיך לצעוד בדרך 

העקומה שמובילה לאבדון? ברור שלא! 

אז ה' יתברך אוהב אותך! באמת אוהב כל אחד ואחד 
מבריותיו!

וה' אוהב אותך, גם אחרי שעשית את העבירה הכי 
גדולה, הלא מסיר את אהבתו. אבל מה זו אהבה? שהוא 
אוהב אותך וייתן לך להמשיך לעשות עבירות, חלילה? 
לטעות בדרך? האם זה נקרא אהבה? שאדם יחיה בשקר 
וילך בדרך של טעות ויעבור על רצון ה' ויתרחק ממנו?

הפסוק אומר 'את אשר יאהב ה' יוכיח'! הגמרא אומרת 
שרשעים גמורים, שממש שונאים את ה' ואין להם שום 
קשר עם תשובה, ה' יתברך נותן להם שכר בעולם 
הזה, עושר, בריאות והצלחה, שיהיה להם טוב בעולם 
הזה. אבל מי שעוד יש לו איזה סיכוי לחזור בתשובה, 

ה' יתברך מביא עליו ייסורים, לעורר אותו לתשובה.

ועכשיו את ב"ה מאמינה שה' יתברך אוהב אותך, 
את צריכה גם להאמין שבאת לעולם הזה בשביל איזו 

תכלית מסוימת.

לכן תבקשי מה': "ריבונו של עולם, תחזיר אותי בתשובה 
בלי ייסורים! בבקשה, אני רוצה לחזור בתשובה! אבל 
תרחם עליי! תחזיר אותי בתשובה בלי ייסורים! תן לי 
שכל, תן לי ללמוד איזה ספר שיקרב אותי לאמת!..". 

אני, כמה פעמים ביקשתי מהקב"ה: "תפגיש אותי עם 
איזה ספר, עם איזה שיעור, משהו, שילמד אותי איפה 
אני טועה בעולם הזה! כי אני רוצה לעשות תשובה, 

אבל בלי ייסורים!".

ואני באמת מתפלל על זה חזק!

לכן תבקשי: "ריבונו של עולם, תן לי לדעת שאתה 
אוהב אותי, ושיש לך פה איזה רצון שאני אלמד ואתעורר. 

בבקשה ממך הקב"ה, תעזור לי!

אני כל כך מאמינה בך שאתה אוהב אותי, אני חייבת 
לחפש –  מה האהבה שיש בזה! כי בטוח שיש פה 

איזו אהבה!".

כי בעיניים שלנו הפשוטות, אנחנו לא רואים שיש פה 
את אהבת ה' במה שעובר עלינו, אנחנו רואים שיש 

פה ייסורים.

ה' זיכה אותי לא פעם, לעמוד ולהתבודד באריכות, 
ולבקש מה' שיקרב אותי מכל מה שעובר עליי! ויראה 
לי מה הוא רוצה ממני בייסורים שהוא מעביר אותי. 
התבודדויות ארוכות, ויום-יום! חצי שעה וגם שעה שהייתי 
מבקש מה': "תראה לי מהו העוון שבגללו יש לי את 
הייסורים האלו שאני סובל מהם! תראה לי! אין דבר כזה! 
אין ייסורים ללא עוון! אתה הרי אוהב אותי! תרחם עליי! 
ותמיד האמנתי שה' אוהב אותי והכל בשביל לקרב אותי, 
לכן לא היו לי שום שאלות. וכשאדם מתחיל להתעסק 
בתשובה כבר אין לו ייסורים. ואפילו שבפועל יתכן שעוד 

יעבור עליו מה שיעבור, אבל זה כבר לא מפריע לו. 

בקיצור, אם ה' מעביר אותך הוא מצפה שתתקרבי 
אליו! לכן תתחילי להתקרב אליו, ולהתבודד כמו שאמרנו, 
ואז הייסורים יהפכו להיות טוב ורק יקרבו אותך לה' 

יתברך עד הישועה השלמה.

[מאוד הייתי ממליץ ללמוד את הספר 'בגן האמונה' 
ואת הספר 'בשדי יער'].

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



הרה"ק ר' אברהם מקאליסק זיע"א נולד לאביו הרב רבי אלכסנדר 
זיע"א, כבר בצעירותו נודע כגאון גדול ונחשב לאחד מבכירי תלמידי 

הגר"א מוילנא זצוק"ל.

כשזרחה שמשה של החסידות הלך רבי אברהם לתהות אחר קנקנו 
של המגיד הגדול ממעזריטש זיע"א, ושם נהפך לאחד מתלמידיו, 
כשחזר לביתו ביקר אצל רבו הגר"א, כשנשאל על ידו, מה נתחדש 
לו במעזריטש, היתה תשובתו: כי שם ראה בחוש את ה"וחי בהם", 
ואילו תגובת רבו על התקרבותו לחסידות היתה: "ידוע ידעתי שרבים 
מגדולי הדור היו משתבחים בתלמיד כמותו, אמנם הנני בטוח שדג 

גדול כמותו, לא יאבד אפילו בים".

רבי אברהם מעיד על דביקותו ברבו המגיד הגדול: "והנה 
אנוכי ורעיי בהיותנו אצל אדמו"ר הרה"מ ממעזריטש 

נ"ע, היינו מסתפקים בדבר אחד זמן רב, כי אם לא 
באנו אלא לשמוע דיבור אחד זה דיינו. והיינו שומרים 

אותו בקדושה ובטהרה, עד עת בא דיבור שנית.

רבדים, רבדים, הלכה ונשתלשלה עלייתם של 
שרפי מעלה לארץ ישראל, תלמידי הבעש"ט הק' והמגיד 

הגדול ממעזריטש זי"ע. ראשיתה בשנת תק"ד אשר בראשה 
ניצבו הרה"ק רבי נחמן מהורודנקה זי"ע נאמן ביתו ומחותנו של 

הבעש"ט, וסבו של רבינו ר' נחמן מברסלב זי''ע, והרה"ק רבי מנחם 
מנדל מפרימשליאן זי"ע ועוד מנינה של אותה שיירה היה כמאה 
וארבעים נפש רובם ספרדים ומיעוטם אשכנזים שנמנו בחלקם 

על נאמני החסידות. 

ברם העליה ההיסטורית המשמעותית היא זו של הרה"ק רבי 
מנחם מנדל מויטבסק זי"ע ועמיתו רבי אברהם קליסקאר זי"ע 
ואיתם הרה"ק רבי ישראל מפלוצק זי"ע ראשי אלפי ישראל בחירי 
תלמידיו של המגיד הגדול הרבי ר' בער ממעזריטש זי"ע, בראש 
ציבור גדול שמנה למעלה משלוש מאות נפשות. העליה ההמונית 

לארץ ישראל היתה בה' אלול תקל"ז. 

לאחר הסתלקות המגיד בי"ט כסלו תקל"ג, דבקה נפש רבי 
אברהם בנפש הרה"ק ר' מנחם מענדל מויטבסק זי"ע, בד בבד 

עם הערצת רבו מוויטבסק אליו שהיתה מופלאה ביותר וכעדות 
תלמידם הרה"צ רבי צבי הירש הארקער זצ"ל "כאשר סיפרו לי 
אנ"ש שבאו משם ואמרו שבימי החולי אמר כמה פעמים "קראו 
לאדמו"ר מו"ה ר' אברהם הכהן אשר אהבתו היה ממש נפש בנפש". 

כאשר נסתלק רבן של ישראל מויטבסק בא' אייר תקמ"ח, הוכתר 
רבינו למלאות מקומו ובאגרת הגה"ק רבי שניאור זלמן מלאדי 
זי"ע לנחם את "יושבי ארץ הקודש וכל אנשי שלומינו" מזכיר הוא 
בהערצה את "הרב הקודש אדמו"ר מו"ה ר' אברהם הכהן הגדול 
שיחי', הממלא מקום קדושת רבינו הקדוש זללה"ה בחכמה וביראה" 
וכן באגרתו להרבי ר' מנחם נחום מטשרנוביל זי"ע בעל "מאור 
עינים" קורא הוא לחזק את יושבי ארץ הקודש:"ומלכם 
בראשם הרב הכהן הגדול מאחיו מו"ה ר' אברהם". 

כשביקר רבינו רבי נחמן מברסלב שלח אליו 
הרה"ק ר' אברהם קליסקר,  שיבוא לבקרו. 
ומיד הלך רבינו לבקרו, וקבלו בכבוד גדול 
מאד מאד ובאהבה יתרה ובחבה גדולה מאד 
מאד. וגודל האהבה והחיבוב שהיה להרב הקדוש 
מורנו הרב אברהם קליסקר עם כבוד רבנו הקדוש, אי 
אפשר לבאר ולספר, ובקשו שיתאכסן אצלו, והסכים רבינו 
להתאכסן בביתו על שבת אחת, ורבינו ז"ל התפעל מאוד מהדברי 
תורה שלו ומהעבודת השי"ת שלו שהיתה בהתלהבות גדול מאוד, 
והיה משבח רבינו ז"ל את רבי אברהם עד שאמר עליו, שאין עוד 
כדוגמת רבי אברהם, ואמר רבינו בזה הלשון: "הלא ראיתי כמה 
צדיקים, אבל שלמות הוא רק אצל הצדיק הקדוש רבי אברהם 

זי"ע".. (שבחי הר"ן י"ח)

רבי אברהם נסתלק בעיה"ק טבריה בד' בשבט תק"ע, מקום 
קבורתו ידוע למקום פועל ישועות, וכמו שהעידו עליו חכמי טבריה: 
"רוח אפינו קדוש, אחד היה אברהם מרנא ורבנא אשר תחת כל 
השמים ישרהו, ואורו על כנפי ארץ, האירו ברקיו תבל ומלואו מבין 
בדורו, כדאי הוא אברהם להגן על עלמא בזכותו חסד לאברהם 

אשר החסד מתגלגל על ידו" זכותו תגן עלינו אכי"ר.

מי המכובד?

כל כבוד הבריות - תלוי בדיבור. כי כל העניין של 
הכבוד הוא בפה. וההפך: כל ביזיון הוא בפה, כי כך 
מכבדים אדם, שמדברים אתו בכבוד, ונזהרים שלא 
לומר דבר שאינו לכבודו, כגון הערות וביזיונות וכד'. וכי 
מה יעשה כדי לכבד את השני, ישתחווה לפניו? לכן גם 

מה שנאמר: "איזהו מכובד המכבד את הבריות", 
העיקר זה בדיבור, שמדבר עם כולם בכבוד, 

ואינו פוגע בשום אדם בדיבורו. ולמה לא 
אמרה התורה: איזהו מכובד, שמכבדים 
אותו? כי הכבוד האמיתי זה כשהוא 
מכבד את כולם. יכול להיות אומנם, 

שמכבדים איזה אדם כי יש לו כסף, אבל 
כשלא יהיה לו כסף כבר לא יכבדו אותו, 

כי הכבוד האמיתי הוא רק למי שמכבד את 
כולם.  מצוות כיבוד אב ואם - זו אחת מהמצוות 

היחידות שנאמר בהן מתן שכרן, שהוא אריכות ימים 
ושנים, והיא תלויה בעקר בדיבור, כמובא בגמרא: תני 
אבימי בריה דרבי אבהו: יש מאכיל לאביו פסיוני (הכוונה 
עוף משובח) וטורדו מן העולם, ויש מטחינו ברחים ומביאו 
לחיי העולם הבא. (קדושין לא). פירוש הגמרא, שיש אחד 
שמאכיל את אביו הזקן מאכלים יקרים ביותר, ולכאורה 
מכבדו מאד, אבל כשאביו שואל: מניין לך המאכלים 
היקרים הללו? הוא עונה לו בגסות: מה איכפת לך? 

תשתק ותלעס. אדם זה, למרות כל השקעתו הכספית 
בכבוד אביו, מאבד את חלקו לעולם הבא! הכול מפני 
שלא שומר את פיו מלדבר דברי גסות וגאווה. ויש אחר, 
שמחמת אילוצים שונים, אביו הזקן צריך לעבוד, אבל 
הוא מפייסו בדברים, וכלשון רש"י: שמכבדו בדיבורו 
דברים טובים וניחומים והמלאכה מטיל עליו בלשון 
רכה. מראה לו צורך השעה שאינן יכולין להתפרנס 
אלא ביגיעה זו. אדם זה זוכה בזכות פיו המתוקן 
לחיי עולם הבא. אדם יכול לתת לאביו ולאמו 
מיליון דולר בכל יום, אבל אם דיבר אתם 
בגסות, זה כאלו לא עשה כלום, והוא 
אינו מקבל את ברכת אריכות הימים 
אלא להפך, מאבד חלקו לעולם הבא, 
על שלא כיבד את אביו ואת אמו. ומצד 
שני, יכול להיות שאדם מעביד את אביו ואמו 
בעבודות קשות, אבל מדבר אליהם דברים רכים 
ופיוסים, שאין ברירה, ובעזרת ה' יעברו ימים קשים 
אלו וכו' - והוא זוכה לאריכות ימים ולחיי עולם הבא 
בזכות מצות כיבוד אב ואם. וזהו עוד פן של הפסוק: 
מוות וחיים ביד לשון. שהרי זה איבד את חייו בגלל 
לשונו הגסה, וזה זכה לחיים בזכות לשונו הרכה. כל 
אחד יתאר וימחיש לעצמו, איך אותו אחד שהאכיל את 
אביו מטעמים מגיע לבית דין של מעלה, ופוסקים לו 
גיהנום, והוא לא מבין: כל יום עמדתי שעות במטבח, 

קניתי כל טוב בכסף מלא, ואני יורש גיהנום?! יאמרו לו: 
הכול נכון, אבל כבוד אב ואם העיקרי הוא בדיבור: אבא 
יקר. אמא יקרה. אני אוהב אותך. אני חייב לך את כל 
החיים. המלים היפות הן עיקר כיבוד אב ואם. אלו היית 
מכבד את אביך בפיך, ובנוסף למלים היפות היית גם 
מביא כסף ואוכל משובח, היה טוב, אבל אצלך העיקר 
- שזה הדיבור – חסר מן הספר... רבי נחמן מברסלב 
כותב בליקוטי מוהר"ן בתורה ו', שיש שני סוגים של 
כבוד: יש כבוד של מלכים, שהוא כבוד של העולם הזה, 
עליו נאמר: "כבד מלכים חקר דבר", וכולם חוקרים אחר 
הכבוד הזה, וחולקים על הכבוד הזה, ואותו אדם שיש לו 
את זה הכבוד, הוא בא לידי ביזיונות. כי הוא אינו מכובד 
מלמעלה, ועליו נאמר: "ובוזי יקלו". כי מאחר שהוא בז 
לבריות, זו פחיתות כבוד כלפי הקדוש-ברוך-הוא, כי 
הוא בז למעשי ידיו של הקדוש-ברוך- הוא, לכן הוא 
קל בעיני ה', ואין לו שום כבוד אמיתי. אדרבה, הוא לא 
נחשב לכלום. לעומת זאת, יש כבוד שנקרא: "כבוד 
אלוקים", שעליו נאמר: "כבוד אלוקים הסתר דבר", 
ואסור לחלוק על הכבוד הזה, וזה הכבוד שייך למי 
שיש לו ענווה, שמכבד כל אדם, ששומע ביזיונו ושותק, 
שאותו אדם הוא בוודאי אהוב למטה ואהוב למעלה, 
והוא המכובד האמיתי, שמכבד את הקדוש-ברוך-הוא, 
מאחר שמכבד את בריותיו, ולכן הקדוש-ברוך-הוא 

מאציל עליו מכבודו.
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ברכת הצדיק מתחילה באמונה
לרגל הילולת הבבא סאלי זיע"א ד' שבט

הבבא סאלי גדל בתורה וביראת שמיים, עוד משחר 
ילדותו היה הבבא סאלי יושב ועמל בתורה הקדושה 

שהתעלה  עד  ולילות  ימים  שמים  וביראת 
במעלות גבוהות. נהג בהנהגות של קדושה 
וטהרה, עד שנעשו אצלו כקניין טבעי, כחלק 
ממהותו שלו.  כך נעשה בקיא בש"ס, בבלי, 
ירושלמי, ישר והפוך, עם ראשונים ואחרונים, 

הכל על כף ידו, כך נהיה לכלי מפואר. 

בספר "נפלאות ישראל" מובאים מכתבים שכתבו 
אליו כשהיה בגיל עשרים וארבע שנים בלבד. כבר אז 

כתבו עליו גדולי הדור תארים מופלאים: "צדיק דורנו", 
"אספקלריא המאירה", "מנורה הטהורה". 

"על מי אתה סומך?!"

אב  שהייתה לו בת חולה. לקחה אביה אצל טובי 
הרופאים, עברה בדיקות רבות, אבל הרופאים לא ידעו 
מה הבעיה שלה. היא לא הייתה מסוגלת לאכול, וכל 
הזמן הייתה מחוברת לאינפוזיה. יום אחד אותו אב שמע 
על כוחו של הבבא סאלי הקדוש, הלך  האב לבבא 
סאלי.  באותו היום חלה הבבא סאלי ולכן לא קיבל קהל, 
והאב הצטער מאוד. בסופו של דבר התברר שלקחו 
את הבבא סאלי לבית חולים בו שהתה ביתו של האב 
הנ"ל. סיפרו זאת לאותו אב. הוא רץ אל הצדיק וסיפר 
לו על הבת שלו. אמר לו הבבא סאלי: "אתה סומך על 
רופאים?! תסמוך על מי שאמר והיה עולם! תוציא את 
הבת שלך מפה מיד, ותהיה לה רפואה שלמה! אבל 
תוציא אותה תוך שעה. אם תוציא אותה אחרי שעה, 

אין לי מה להגיד לך". 

האב המסכן, אשר ביתו הייתה מחוברת לאינפוזיה, 
רץ לרופא והתחנן לפניו שישחרר את ביתו לאלתר. 
אמר לו הרופא: "תחתום שכל זה על אחריותך", אמר 
לו: "אני חותם מיד. אם הבבא סאלי אמר, אז אני חותם". 

האב חתם ולקח את ביתו אל ביתם. 

בדרך לבית, כשהם נוסעים ברכב, הילדה שלו אומרת 
לו: "אבא, אני רעבה". האבא נבהל, הוא לא הבין, הרי 
הילדה לא אכלה מזה חודשים. הם באו הביתה, ערכו 
מהר שולחן, והיא אכלה. וראה זה נס ופלא, מאותו 
יום הילדה הלכה והבריאה, אכלה והצליחה בחסדי ה' 

לעכל את המזון כראוי. 

פנו ההורים אל הבבא סאלי להודות לו, אמר להם 
הבבא סאלי: "אל תגידו לי תודה רבה, זה הכל בזכות 
האמונה שלכם שהאמנתם בקב"ה לבדו, עד כדי כך 
שהייתם מוכנים לעזוב את בית החולים וללכת הביתה". 

בצדיק  מהאמונה אמונה  מתחילה 
בהשם יתברך.

לב חדש ברא לי 

אחד ממשמשי הבבא סאלי כשהיה בבית חולים עם 
הבבא סאלי זצ"ל, סיפר שפעם כשהיה משמש את הבבא 
סאלי בבית החולים, הוא ראה רופא אחד עם תינוק ביד, 
ששאל אותו: "שמעתי שיש פה צדיק, איפה הצדיק הזה 
נמצא?". לקח אותו המשמש אל הצדיק. הבבא סאלי 
היה אז בסוף ימיו. הרופא שם את הילד על הברכיים 
של הבבא סאלי ואמר לו: "זה תינוק שהלב שלו כמעט 
גמור, וכל הזמן הוא בטיפול נמרץ, אולי כבודו יברך 
אותו". הבבא סאלי שאל את השמש שלו: "עוד כמה 
זמן סוכות?", ואמר לרופא: "תגיד לאבי הילד שבערב 

סוכות הוא יצא הביתה עם לב בריא", ואכן כך היה. 

הרופא שהיה רחוק מתורה ומצוות, כמעט יצא מדעתו 
כשראה את גודל הנס בהתגלמותו, נס רפואי ממש! 
היה זה  כאילו אותו תינוק קיבל לב חדש, השתלת לב. 

"צדיק גוזר והקב"ה מקיים". 

מי הישועות

קבלן בניין, שהבן שלו היה חולה ל"ע במחלה ממאירה, 
מחלה קשה מאוד. כל הרופאים שהוא הלך אליהם לא 
הצליחו לעזור. הוא הלך הקבלן אל הבבא סאלי, והבבא 

סאלי נתן לו מים שישקה בהם את בנו. 

הקבלן הביא את המים לבנו החולה, הבן שתה אותם 
והתרפא לגמרי. הבן שלו  שמר על המים שנותרו לאורך 

זמן...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

וכאשר נפטר הדור הראשון וחלה התרופפות 
היו מחוברים  לא  ובני ישראל  בחומת ההבדלה, 
לתרבותם – הם אוטומטית נשלטו על ידי המצרים 
והפכו לעבדים. וגם אז, כל מי שהמשיך לשמור על 
הגחלת והיה נאמן לבתי המדרשות שהקים יהודה 
– לא חלה עליו גזרת השעבוד ולכן שבט לוי היו 

חופשיים גם בשיא תקופת העבדות.

אך כאשר משה רבינו הגיע והזכיר לעם ישראל את 
צוואתו ואת דרכו של יוסף, והזכיר להם את מקורם 
ואת אלוקיהם – הם התחילו להשתחרר מהתרבות 
המצרית, וברגע שרק החליטו להתנתק מתרבות 
מצריים - הם כבר היו לגמרי מחוץ לעולם המצרי. 
מצרים כולה עלתה בלהבות והתפתלה בכאבים 
ודיממה מבחינה כלכלית בריאותית וחברתית, ואילו 
היהודים פרחו ושגשגו, הם יצאו לגמרי מהעבדות 
והשליטה המצרית, וכבר במכת דם התעשרו עושר 

רב רק ממכירת מים בארץ שכולה מים!

בארץ ההשגחה

מה המסר של כל זה אלינו, בפרט בתקופה זו?

כאן בעולמנו מתנהלות שתי מציאויות מקבילות 
שאין שום קשר ביניהן:

מציאות אחת של ארץ מצרים כלומר שליטה 
מוחלטת של כוחות הטבע שהם לכאורה קובעים 
הכול. כך רוב העולם רואים את העולם הזה. זה 
עולם שבו האדם הוא כגרגר אבק מול הקוסמוס, 
מציאותו מוטלת בספק וכל חיידק ווירוס מאיימים 
על קיומו. איזו משמעות יש לחיים כאלה? משמעות 

של עבדות נרצעת למציאות אכזרית.

אבל ישנה גם מציאות אחרת. ישנם אנשים שחיים 
במערכת קיום שונה לחלוטין, חיים במציאות של 
אמונה והשגחה. עולם של תורה ואמונה שחי ונושם 
ומתקיים בלי קשר לחוקי הטבע. עולם שבו הורים 
מגדלים ילדים ומחתנים אותם בלי שעבוד לעבודה 
מצאת החמה ועד צאת הנשמה. תשאל כל אברך 
איך הוא חי – זה לא על פי חוקי הטבע ולא על פי 

הכללים של עולם הטבע המוכרים לרוב העולם.

הבחירה להחליט איפה אתה חי – נתונה בידיים 
שלך בלבד. אם אתה מאמין בטבע – ה' נותן אותך 
בשליטת הטבע, בשליטת הסטטיסטיקה, בשליטת 
הנגיפים. אבל אם אתה מאמין באמת בה', אתה 
עולה מעל כל חוקי הטבע, מעל כל חוקי הרפואה, 
ואתה נכנס לעולם מופלא של השגחה פרטית, עולם 
שבו אין שום דאגה ושום צרה וחוסר, עולם של 
ביטחון אמתי, אתה מרגיש מוגן ורגוע באמת, כי 
אתה בידיים הטובות ביותר ויקרה לך אך ורק הטוב 
יותר לתיקון שלך ולנשמה שלך ולמילוי תפקידך 

ותכליתך בעולם הזה!

 ביציאת מצרים לא יצאנו רק מצריים הפיזית, ולא 
השתחררנו רק מהשעבוד הפיזי. אלא ביציאת מצרים 
ה' הכניס אותנו לעולם המופלא של ההשגחה, לארץ 
החלומות האמתית, לארץ המושלמת של האמונה 
שהיא ורק היא המתכון ליציאה מהעבדות לחיים 

של משמעות.



 משאלות שנשאלו בקו ההלכה
האם מותר לשתות ממים שהיו בבקבוק ונטלו מהם 

מים לנטילת ידיים לסעודה או למים אחרונים?

בספר חופת אליהו רבה שמובא בספר ראשית 
חכמה כתב שהנוטל ידיים מחבית, יש לחוש 

שלא לשתות מהמים הנשארים, משום 
שיש אומרים שזה עלול לגרום 

לשכחה, ונמצא שיש להיזהר 
למים  הדין  והוא  זה,  בדבר 
אחרונים שאין ליטול ישירות 

מהבקבוק אלא למזוג מעט מים 
לתוך כוס אחרת וממנה ליטול ידיו. 

אור לציון (חלק ב‘ עמ‘ רצ“ט בהערות). 

כמה נרות צריך להדליק לכבוד שבת?

מעיקר הדין די בהדלקת נר אחד, אמנם נהגו להדר 
לעשות שני נרות, אחד כנגד ”זכור“ ואחד כנגד ”שמור“. 
וטוב לשזור את כל אחת מן הפתילות משתי פתילות 
ולעשותו לפתילה אחת ויש בזה סוד. ספר דבר בעיתו 
(חלק א‘ דף ס“ב עמוד א‘). ויכולים להוסיף ולהדליק יותר נרות, 

ויש מהמקובלים הנוהגים להדליק שבעה נרות כנגד 
שבעה עולים לספר תורה שהם כנגד שבע ספירות. 

שער הכוונות (דף ס“ז עמוד א‘).

הנרות  את  ”להכין“  המצוה  מוטלת  מי  על 
להדלקה?

על הבעל מוטלת מצוות הכנת ותיקון 
הנרות, ניקויים והכנתם, ולשים את 
השמן וכיוצא בזה. וצריך לכוין 
בזה לתקן את חטא העגל, כי 
הגברים חטאו בחטא העגל ולא 
הנשים. בשם רבינו חיים ויטל 
בעצמך  אתה  ”שתזהר  שכתב 
בתיקון הנרות, ניקויים והכנתם בשימת 
שמנם וכיוצא, כי האנשים חטאו בעגל ולא 
הנשים“. (כף החיים סימן רס“ג סעיף קטן כ“א) ומנהג יפה 
שקודם ההדלקה יהבהב הבעל הנר באש, כדי שידלק יפה. משנה 

(שבת כ“ח עמוד ב‘). ובספר שיבת ציון (שער ג‘ אות ה‘) העיד שכך 

היה נוהג מו“ר אביו זצ“ל.

טיגנתי פלפלים במחבת בשרית נקיה שאינה בת 
יומה (כלומר שעברו 24 שעות מהפעם האחרונה 
שבישלתי בשרי) האם מותר לי לאוכלם בסעודה 

חלבית?

למנהג האשכנזים אין לאכול את הפלפלים הללו עם 
חלבי, משום שהחריפות שיש בפלפל משביחה את טעם 
הבשרי שנבלע בתוך הכלי ונפגם לאחר 24 שעות, ומכל 
מקום מי שאכל מהם אינו צריך להמתין שש שעות מכל 
מקום אין לאוכלם עם חלבי. רמ“א (יורה דעה סימן צ“ו סעיף א‘). 
ומנהג הספרדים שמותר אף לאכול יחד את הפלפל 

עם חלבי. שלחן ערוך (יורה דעה סימן צ“ו סעיף א‘).

אני בעל מפעל וקשה לי לשלם בזמן את המשכורת 
עקב חוסר בתזרים מזומנים, האם מותר לי לאחר 
הכסף  שייכנס  עד  ימים  כמה  המשכורות  את 

לחשבון?

אסור לאחר את המשכורות של העובדים ויש בזה 
חמישה איסורי תורה, א) "בל תעשוק את רעך" ב) "בל 
תעשוק שכר עני" ג) "בל תלין" ד) "ביומו תתן שכרו" ה) 
"לא תבוא עליו השמש" וכל הכובש שכר שכיר כאילו 
נוטל נשמתו, ולפי רש"י עובר גם על "לא תגזול".שלחן 

ערוך חושן משפט (סימן של"ט סעיף א') 

אבל אם התנה מראש עם השכיר על כך, התנאי מועיל, 
שכל תנאי שקשור לענייני ממון, אפשר להתנות ומועיל 

התנאי. שלחן ערוך חושן משפט (סימן ס"א סעיף ד' ועוד).

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

למתפלל יש קץ גאולה אחר

בפרשתינו (ו-ג) וָאֵרָא אֶל אַבְרָהָם אֶל יִצְחָק וְאֶל יַעֲקבֹ 
בְּאֵל שַׁדָּי וּשְׁמִי ה' א נוֹדַעְתִּי לָהֶם. מבאר רבינו ה״אור 
החיים״ הקדוש באחד מהפירושים לפסוק: ״עוד ירצה 
לומר כי בא הקב״ה להשיב למשה על ששלחו קודם 
הקץ [שלא נשלמו עדיין הארבע מאות שנה], ואמר לו, כי 
הגם ששם קץ לחושך לצאת בני ישראל מארץ מצרים, 
והקץ עדיין לא נשלם, יש לך לדעת כי הקץ שעשיתי 
להאבות הוא בבחינת אֵל שַׁדָּי, ובו שמתי גבול לגלות 
ואמרתי לו די [רק אחרי ארבע מאות שנה]. אבל יש 
בחינה אחרת שלא נודעתי להם, פירוש, שלא אמרתי 
להם הקץ שיהיה באמצעות הרחמים אם יבקשו ויעוררו 
רחמים, כמו שעשו ישראל שבקשו ממני רחמים ודפקו 
על דלתי הרחמים קודם הקץ. ולכן הגם שלא שלמו 
ימי העינוי והצרה, אעפ״כ ריחמתי עליהם במידת הוי״ה, 

והוא אומרו בתחילה אני ה', והבן״.

הנה לפי דברי האור החיים מבואר שבאמת בקשת 
הרחמים של ישראל היא זו שגרמה להם לצאת קודם 
הקץ שנגזר לאברהם. [ואמנם יש לומר שזה בצירוף 
שהקב״ה חישב להם את העינוי שהוסיפו מצרים במקום 
מספר השנים, אלא שמה שהקב״ה חישב כך במידת 
רחמיו זהו על ידי התפילות. וזה מתקשר לדברי הרמב"ן 
(שמות ב. כג) בפרשה הקודמת על הפסוק "ויהי בימים 
הרבים ההם וימת מלך מצרים ויאנחו בני ישראל מן 
העבודה ויזעקו ותעל שועתם אל האלוקים מן העבודה". 

שם דייקו מדבריו ז"ל שעם ישראל התעכבו סתם 60 
שנה מיותרות, וזאת משום שלא הזכילו להתפלל לפני 
כך. ועכ״פ אנו למדים מזה גודל כח התפילה, אשר 
בידה להקדים את הקץ שנגזר לפני מאות שנים ונמסר 
לאבות הקדושים. ויותר מזה מבואר, כי באמת לא היה 
בזה שינוי ממה שנאמר לאבות, כי יש קץ של ההנהגה 
הרגילה ויש קץ של הנהגה ע״י תפילה, ואלו שני זמנים 
שמראש הם מחולקים. כי עם תפילה - יש עולם אחר 
וחשבון אחר.וכמובן שממוסר גדול זה צריך גם ללמוד 
לחיי היום יום שלנו, רבי נתן מברסלב היה רגיל לומר: 
בכל מקום שאני רואה חסרון, אני רואה חסרון בתפלה! 
או שלא התפללו על זה בכלל, או שהתפללו, אבל מעט. 
האמרה הזאת של רבי נתן טומנת בחובה את סוד החיים. 
יש בה את ההסבר לכל דבר, ואת הפתרון לכל דבר, 
והיא מוליכה את האדם ישירות אל האמת והתכלית. 

למעשה, את מה שרבי נתן אמר, אפשר לומר במלים 
אחרות: בכל מקום שאני רואה חסרון, אני רואה חסרון 
אמונה. כי אמונה זו תפלה, ובוודאי, כל חיסרון שיש 
לאדם, הוא תעודת העניות שלו, על חסרון אמונתו. 
כי אם יש לו אמונה, מדוע הוא מניח לעצמו לחיות 
עם החסרון הזה? מדוע הוא לא מתפלל ומבקש מה' 

שימלא לו את חסרונו?

לדוגמא: אדם שכבר חדשים או שנים, יש לו באופן 
קבוע איזה כאב או מיחוש. הכאב הזה למעשה צועק: 
יש כאן חסרון אמונה! מדוע אינך מתפלל? מדוע אינך 
מאמין שהקדוש ברוך הוא יעביר לך את הכאב הזה? מה 

תאמר? שאתה יודע שזה תלוי בתשובה, ולדעתך אתה 
אינך מסוגל לעשות תשובה? גם כאן נשמעת הצעקה: 
חסרון אמונה! מדוע אינך מאמין שגם את התעוררות 
התשובה ה' יכול לתת לך? מדוע אינך מתפלל על 
זה בעצמו, שה' יעזור לך לעשות תשובה?  וכן על 
זו הדרך בכל חסרון וחסרון, החיסרון מראה על דבר 

אחד: חסרון באמונה.

זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה,  (הַנַּגָּר)  סְטָאלֶער  חַיִּים  רַבִּי 
הָיָה דָּבוּק בַּה' יִתְבָּרַ, אַף בְּמֶשֶׁ זְמַן עֲבוֹדָתוֹ 
עַל אַף הֱיוֹתוֹ אָדָם פָּשׁוּט בְּמַעְלָה, שֶׁהָיָה מִתְפַּלֵּל 
וּמִתְבּוֹדֵד לַה' יִתְבָּרַ כָּל מֶשֶׁ זְמַן עֲבוֹדָתוֹ וְהָיָה 
אוֹמֵר בִּתְפִלָּתוֹ: רִבּוֹנוֹ שֶׁל עוֹלָם הִנֵּה לוֹקֵחַ אֲנִי בּוּל 
עֵץ וּמְיַפֶּה וּמְנַקֶּה אֲנִי אוֹתוֹ בְּיפִֹי הָרָאוּי עַד שֶׁעוֹשֶׂה 
אֲנִי מִמֶּנּוּ כְּלִי הָדוּר, כְּמוֹ כֵן רִבּוֹנוֹ שֶׁל עוֹלָם עָזְרֵנִי 
שֶׁאנַקֶּה אֶת עַצְמִי, שֶׁאיַּפֶּה אֶת עַצְמִי בְּטֹהַר לֵב 

לְפָנֶי, וְכוּ' וְכוּ'. (שיש"ק ד-תקצה)

מֵהָרוֹפְאִים  אוֹחֲזִים  אָנוּ  "אֵין  רַבֵּנוּ":  אָמַר 
וּרְפוּאוֹתֵיהֶם, אוּלָם כְּשֶׁכְּבָר הוֹלְכִים לְרוֹפֵא שֶׁיֵּלְכוּ 

לָרוֹפֵא הַגָּדוֹל בְּיוֹתֵר" (שם ב-ח).

וְהָרְפוּאוֹת,  הָרוֹפְאִים  לְעִנְיָן  פַּעַם  אָמַר  רַבֵּנוּ 
"הַחוֹלָאַת נִשְׁאֶרֶת חוֹלָאַת - גַּם אַחֲרֵי הַטִּפּוּל בָּרוֹפֵא 
וְהָרְפוּאוֹת - וְהֵם רַק מְרַפְּאִים כְּמוֹ "לַאטֶע". דְּהַיְינוּ: 
כְּמוֹ טְלַאי, שֶׁתּוֹפְרִים חֲתִיכַת בֶּגֶד עַל הַחוֹר שֶׁנַּעֲשָהֹ 

בַּבֶּגֶד (שם ב-ט).


